
“Exigimos al gobierno la  
creación de un fondo para el  
fomento del empleo,  
especialmente entre los jóvenes”

Josep Almenar, Alcalde de Picanya, 
reflexiona sobre los proyectos  
cumplidos en 2012 y el trabajo por 
delante en este 2013
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“La renovació del centre 
històric és una aposta per 
la qualitat de vida”

L’any 2012 s’ha tancat i el 2013 s’ha obert amb obres importants 
a diferents carrers del Centre Històric del nostre municipi.
Efectivament, en aquest moment ens trobem en un procés molt 
important de renovació d’alguns dels carrers més antics del nos-
tre municipi. Una renovació que ja era molt necessària i per a la 
que hem pogut aprofitar les ajudes de les administracions cen-
tral, per mitjà del Plan E de l’anterior govern i de l’administració 
autonòmica a través del Plan Confiança. Aquestes darreres inter-
vencions són de fet, la part final de l’aplicació d’aquestes ajudes 
al nostre municipi.
Es tracta d’una aposta pel canvi de model de carrer, una renova-
ció completa de la forma en la que fem servir aquests espais.
En aquestes obres l’Ajuntament de Picanya ha continuat en la línia 
que ha mantingut des de ja fa més de trenta anys i que ha confi-
gurat el nostre model de poble, un model diferent, que sempre 
ha apostat per un urbanisme tranquil a la messura de les perso-
nes. En aquesta línia continuen les actuals intervencions. Volem 
carrers a la messura de les persones, dels vianants, sense entre-
bancs arquitectònics, carrers que conviden al passeig, a la conver-
sa, al joc de xiquetes i xiquets, al pas de bicicletes, carrers verds. 
No volem que el cotxe, com passa en molts altres pobles i ciutats, 
siga el “rei del carrer”. Els cotxes han de tindre el seu espai però 
aquest no ha de ser superior al de les persones. Les obres que ja 
hem finalitzat en algunes zones i que, en altres, estan en marxa, 
van en este sentit i, a la vista estan els resultats. 

C/ Verge del Pilar

C/ Església
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Josep Almenar, Alcalde de Picanya

Finalizaba 2012 con la espada de Damocles de 
la reforma de los Ayuntamientos promovida 

desde el Gobierno Central pendiendo sobre la ad-
ministración local. Hace unos meses el ejecutivo 
planteaba una remodelación de las competencias 
municipales que reducía a la mínima expresión las 
posibilidades tanto de gestión como presupues-
tarias de los Ayuntamientos. La “rebelión” de los 
Alcaldes del partido en el Gobierno paralizó este 
proyecto que, a día de hoy, vuelve a estar en es-
tudio. Nos gustaría conocer la opinión de Josep 
Almenar, Alcalde de Picanya.
Después de más de 30 años de Ayuntamientos 
democráticos la reforma planteada por Mariano 
Rajoy supone el mayor ataque a la autonomía lo-
cal conocido hasta hoy. Los términos en los que 
se plantea esta reforma sitúa las competencias 
municipales en los años 60 del siglo pasado. De 
salir adelante este proyecto los Ayuntamientos 
quedaremos reducidos a simples gestores de ce-
menterios, alcantarillado, alumbrado y muy poco 
más. Me parece lamentable y un completo atro-
pello a una administración, la local, que en estos 
más de 30 años se ha mostrado siempre como la 
administración más cercana al ciudadana y la que 
ha demostrado mayor capacidad de solucionar 
los problemas diarios de vecinos y vecinas y de 
ofrecer unos servicios en constante crecimiento, 

en muchas ocasiones, para cubrir necesidades no 
atendidas por las administraciones legalmente 
responsables.
¿Qué podría suponer para nuestro pueblo la apro-
bación de una reforma como esta?
Es difícil de preveer pero está claro que la reduc-
ción de competencias y, por tanto, la reducción 
de asignación presupuestaria (de una asignación 
claramente injusta ya a día de hoy) supondría la 
desaparición de una gran parte de servicios de los 
que hoy disfrutamos. Desde educación y forma-
ción hasta cultura, deportes, servicios sociales... 
la capacidad gestora del Ayuntamiento se vería 
reducida al mínimo. Como Alcalde, en estos años, 
he sido testigo en primera persona de la capaci-
dad transformadora de los Ayuntamientos. Des-
truir todo esto sería un ataque frontal a la calidad 
de vida de municipios como el nuestro. Basta ya 
de recortes, es una política que no está dando re-
sultados. Exigimos al gobierno la creación de un 
fondo para la promoción del empleo entre quie-
nes no lo tienen y muy especialmente entre los 
jóvenes, cuya situación es un auténtico desastre. 
Porque, a nivel local y, a pesar de la actual situa-
ción, 2012 se cierra con proyectos cumplidos
Sí, resulta complicado hablar de mejoras cuando 
es evidente que la vida de todos nosotros se ha 
visto afectada por un escenario de grandísimas di-

(pasa a la pág. 4)
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Curs formatiu al CDL  
Alqueria de Moret 

Duatló Vila  
de Picanya

Festes de Falles

Noves plantacions  
d’arbres

18é Rastro Solidari

Curset d’Educació Vial per a escolars

Curs Xarxes Socials per al Xicotet Comerç

5a Fira del Xicotet Comerç Programa de pràctiques professionals 
per a estudiants

Maig literrari: José Luís Sampedro  
premi Picanya Llig 2012

Tallers interculturals a  
l’IES Enric Valor

Cicle passeig  
per l’Horta

Curs sobre utilització de de 
mitjans audiovisuals

Recreo-Cross de la 
Dona

Inauguració de la nova Biblioteca i 
Centre d’estudi

Aplec de  
Dansà

Viatge a la neu per a  
aprendre a esquiar

Festa de Sant Antoni,  
benedicció dels animals

GENER

FEBRER

MARÇ

ABRIL

MAIG

JUNY
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Festes Majors sopar a la Plaça

Festes Majors Mostra de Teatre i  
Música de Cercavila

Renovació de voreres C/ Vistabella

Curs d’aprofitament de les noves tecnologies 
en el procés de recerca d’ocupació

Millores als C/ Sant Antoni i 
Verge del Pilar

Formació en prevenció de riscos  
laborals per a persones aturades

Exaltació Falleres Majors 2013

Obres de millora del  
C/ Sant Francesc 20a Quarta i Mitja Marató

25N. Acte contra la violència  
cap a les dones

Millora de la dotació del Centre 
d’Empreses Alqueria de Moret (CEAM)

Establiment de zones d’esplai (i zones  
prohibides) per a gossos

Matriculació d’alumnat  
a l’Escola d’Adults

Obres de millora de la Pl. Major 
 i C/ Esglèssia

Festes Majors, concert de la  
banda i cor de la Unió Musical

Festes Majors, discomòbil

Festes Majors Entrada Falsa de 
Moros i Cristians

Festes Majors entrada de  
Moros i Cristians

2012, cronologia d’un 
poble en moviment

JULIOL

AGOST SETEMBRE

OCTUBRE

NOVEMBRE

DESEMBRE
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ficultades al que parece que aún 
no vemos el final. Es imposible 
no pensar en aquellas personas 
que están pasándolo realmente 
mal: desempleados, personas a 
las que se han retirado las ayu-
das sociales, personas en peli-
gro de desahucio... precisamen-
te pensando en la dificilísima 
situación de estas últimas este 
año pasado el Ayuntamiento 
decidía ofrecer ayuda jurídica 
gratuita. También durante 2012 
el Ayuntamiento ha seguido 
atendiento a través del depar-
tamento de Servicios Sociales a 
aquellas personas en situacio-
nes más complicadas.

La atención a las personas en si-
tuaciones más difíciles ha sido y 
será nuestra prioridad en estos 
tiempos pero no todo puede 
acabarse ahí. La responsabilidad 
y el trabajo del Ayuntamiento 
deben ir más allá.
¿Qué proyectos finalizados po-
dríamos destacar del año 2012?
Sin duda, poner en marcha la 
Biblioteca y Centro de Estudio 
ha sido un auténtico hito en el 
equipamiento educativo y cul-
tural de nuestro pueblo pero no 
podemos dejar de hablar de la 
importante renovación de las 
calles del centro histórico sobre 
las que se está llevando a cabo 
una auténtica transformación y 
modernización.
Aunque quizás, lo que más me 
gustaría destacar sería la capa-
cidad de esfuerzo y trabajo de 
nuestra ciudadanía. Durante 
este 2012 hemos podido com-
probar como, pese a las grandes 
dificultades, los diferentes co-
lectivos de nuestro municipio, 
desde las asociaciones cultura-
les, a los clubs deportivos, aso-
ciaciones educativas, peñas fes-
teras, fallas, música... han dado 
un paso adelante para mante-
ner vivas sus actividades y así 
hemos visto como no sólo no se 
ha reducido la vida cultural, de-
portiva, festiva, social de nues-
tro municipio sino que, incluso 
ha ido a más.
Hemos visto a los colectivos y 
asociaciones más veteranos sa-
car adelante sus programas y 
actividades con esfuerzo y en-
tusiasmo e incluso, hemos vis-
to nacer nuevas entidades que, 
con diferentes fines, han puesto 
en marcha nuevas iniciativas. Es 
algo que creo que se debe po-
ner en valor y habla claramente 
del carácter luchador y dinámi-
co de nuestro pueblo y como 
Alcalde no me queda más que 

manifestar mi más sincero agra-
decimiento.

¿Cual es el objetivo del Ayunta-
miento para este 2013?
Evidentemente 2013 tampoco 
va a ser un año fácil, por muchas 
razones, y desde luego, porque 
los pasos que se están dando 
desde las grandes administra-
ciones (Europa, Estado, Auto-
nómica) continúan en la línea 
de defender los intereses de los 
bancos y olvidar a las personas. 
Aunque parezca una contra-
dicción, para el Ayuntamiento, 
el gran objetivo de este 2013 
ha de ser mantener. Mante-
ner los servicios a las personas 
(especialmente los llamados 
servicios sociales), mantener 
en funcionamiento las instala-
ciones públicas: colegios, par-

ques, instalaciones culturales y 
deportivas y poder seguir con 
los programas que, a día de 
hoy, se ofrecen a la población. 
Programas educacionales y de 
formación (Escuela de adultos, 
formación para la ocupación...), 
programas culturales (Bibliote-
ca y Centro de Estudio, Centro 
Cultural, ayuda a asociaciones), 
programas deportivos (escue-
las municipales, actividades, 
piscina cubierta, polideportivo, 
pabellón, soporte a la actividad 
de los clubs...), programas para 
mayores, para mujeres, para jó-
venes, programas de medio am-
biente, de reciclaje... realmente 
mantener todo esto en marcha 
va a suponer un esfuerzo más 
que considerable, pero aún así, 
queremos más. 
Picanya ha seguir avanzando. 
Vamos a seguir trabajando y 
atendiendo a las propuestas de 
los ciudadanos (como hemos he-
cho, por ejemplo, con las zonas 
de esparcimiento para perros), 
vamos a seguir modernizando la 
administración aprovechando al 
máximo las nuevas tecnologías, 
vamos a seguir esforzándonos 
en dinamizar la vida económica 
de nuestro municipio apoyando 
a empresas y pequeño comer-
cio, etc... 
Desde luego el camino no es fá-
cil, pero la verdad es que tam-
poco lo ha sido nunca. 
Tenemos un pueblo excepcio-
nal con una gente excepcional, 
juntos, podemos hacer que esto 
siga siendo así. 

Entrevista
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Imatge de la Biblioteca i Centre d’Estudi

Sembla que porta ahí ja molt de temps, però la veritat és que la 
Biblioteca i Centre d’Estudi fou inaugurada, en mig d’una gran 
expectació, al febrer de 2012 i per tant, complix ara el seu pri-
mer any de vida. Quina valoració es pot fer d’aquests primers 
dotze mesos d’activitat?
Sens dubte, dels treballs finalitzats en aquest 2012, la posada 
en marxa de la Biblioteca i Centre d’Estudis a l’edifici de l’antic 
Centre de Salut és el que més ens satisfà. 
Fou un projecte llargament desitjat i que sols es va poder aco-
metre quan la Conselleria de Salut va desallotjar aquest edifici 
emblemàtic de propietat municipal i, a més, vam poder aprofi-
tar la subvenció del Plan E de l’anterior govern central. El treball 
fou molt intens i, com en tota obra de reforma, aparegueren 
dificultats i imprevistos que s’hagueren de solucionar de la ma-
nera més eficaç.
Ara, a dotze mesos vista, passar per la Plaça major i veure com 
aquest edifici està en funcionament amb persones estudiant, 
llegint, treballant, connectada a la wifi, fent servir els ordina-
dors... resulta molt gratificant. El canvi de concepte i usos de 
l’anterior biblioteca a l’actual centre resulta molt possitiu. 
Les noves instal·lacions han permés 
nous serveis?
Efectivament. Hem vist com han 
aparegut nous programes com els 
contacontes en dissabte matí que 
han tingut una gran acceptació. Hem 
pogut organitzar presentacions de 
llibres, tallers de creació literària, xe-
rrades... fins i tot a la terrassa. I, molt 
especialmente, hem pogut oferir uns 
horaris especials destinats als estu-
diants en època d’exàmens que han 
tingut una molt bona acollida.
Però, en els dos períodes forts 
d’exàmens que hem tingut fins ara 
eixos horaris han canviat.
Sí, intentem buscar un equilibri en-
tre el que els estudiants ens dema-
nen i les possibilitats de l’Ajuntament 
en matèria de personal. Unes possi-
bilitats que, com tots sabem, ara són 
especialment limitades. Hem pro-
vat diferents opcions, a l’estiu vam 
prioritzar l’horari nocturn per entendre que, en eixa època, de 
bon oratge, era més aprofitable, ara, en hivern, i tot i atenent a 
l’opinió dels joves, hem apostat per un horari sense ininterrom-
put de 9 a 21h. 
També s’ha obert els dissabtes de vesprada.
Això ha estat possible gràcies a l’esforç personal dels regidors 
i regidores de l’equip de govern municipal. Elles i ells, davant 
la limitació de personal, es van oferir a obrir la Biblioteca per 
als estudiants en horari de vesprada dels dissabtes. Han vol-
gut fer esta aportació i a més, volen conèixer de primera mà 
les opinions dels estudiants de cara a nous períodes d’exàmen 
i l’horari i dates a definir. Personalment els estic molt agraït i 
crec que és un gran exemple del que significa ser regidor del 
teu poble.
Tot i així queda encara molt treball per fer.
Evidentment, hem de continuar millorant la instal·lació i, com 
explicat adés, volem escoltar, fonamentalment, la veu dels 
usuaris. Per a aquest 2013 volem animar serveis com el de près-
tec de llibres electrònics, també finalitzar el procés de creació 
d’un punt d’informació jove, etc... la Biblioteca ha de ser un cen-
tre viu i en constant procés de canvi com ho és el món en el que 
vivim.

“La biblioteca i 
centre d’estudi és 
el projecte que 
més ens satisfà” 

Biblioteca i Centre d’Estudi

“Passar per 
la Plaça i 

veure com 
la biblioteca 
està en fun-
cionament 
amb gent 
estudiant, 
llegint...  

resulta molt 
gratificant”
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“La atención a 
las personas en 
situaciones más 

difíciles ha de 
ser, y es, nuestra 

prioridad  
en estos  

momentos”

“Durante este 
2012 hemos po-
dido comprobar 
como, pese a las 
grandes dificul-
tades, los dife-

rentes colectivos 
de nuestro mu-

nicipio, han dado 
un paso adelante 

para mantener 
vivas sus  

actividades”

Edita:

Alcalde on-line

Com alcalde disposa des de fa 
temps d’un perfil en la xarxa 
social Facebook. Com valora 
l’experiència?
Cada dimecres de vesprada 
rep al meu despatx a tot aquell 
veí o veïna que vol parlar amb 
mi. De qualsevol tema. I és 
una cosa que faig des del pri-
mer dia com a alcalde. Crec 
que escoltar als ciutadans 
és fonamental i cada dia són 
molts els veïns que em paren 
per carrer i amb els que, real-
ment, disfrute xerrant. En eixe 
sentit vaig decidir obrir un 
perfil a aquesta xarxa social 
tan coneguda que a més, puc 
atendre en qualsevol moment 
del dia que tinc uns minuts.
I ja són més de 1.000 els veïns 
i veïnes amb els que té con-
tacte per mitjà d’aquest canal
Sí, la veritat és que la res-
posta ha estat ben possiti-
va i ja són més de 1.100 les 
persones i entitats dels que 
sóc amic. Es tracta d’un ca-

nal de comunicació obert en 
les dues direccions i això em 
resulta especialment inte-
resant. Jo puc expresar di-
rectament les meues idees, 
pensaments, propostes, opi-
nions... i rebre també les 
opinions i valoracions dels 
veïns sobre qualsevol tema.  
De vegades el veïnat proposa 
millores i solucions en les que 
no havíem pensat i això sens 
dubte beneficia a totes i tots, 
des d’un pas de vianants, a 
nous usos per a determinats 
espais... és un poc com el 
que proposem amb la nova 
APP per a teléfons mòbils que 
hem publicat fa poc. Volem 
que veïns i veïnes tinguen, 
quan més canals millor, per 
a fer arribar la seua opinió, 
queixa, idea... a l’Ajuntament. 
No sempre tenim perquè es-
tar d’acord però evidentment 
l’obligació de l’equip de go-
vern és escoltar i atendre to-
tes les veus. 
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